
براي نزديك ش�دن به لحن و ادبيات دوره 
ناصرالدين ش�اه چقدر كار كرديد و اساساً 
اين موضوع ت�ا چه ان�دازه برايتان اهميت 

داشت؟
براي نزديك ش��دن به لحن و ادبيات دوره ناصرالدين 
شاه مدت زيادي را صرف مطالعه كتب تاريخي و متون 
ادبي منظوم و منثور آن دوره ك��ردم، اما قصدمان اين 
نبود كه لحن طوري باشد كه مخاطب امروزي متوجه 
نشود، يعني تلاش كرديم ميان لحن و ادبيات آن دوره و 
مخاطب كنوني تعادل ايجاد كنيم. چون به طور طبيعي 
بينندگان سريال با خيلي از اصطلاحات و عبارات آن 
دوره آشنا نيستند، به همين دليل نمي توانستيم كاملًا 
به زبان آن موقع روايت كنيم در آن صورت كار سخت 
مي شد. سعي كرديم يك مرز متعادلي پيدا  و روي آن 
حركت كنيم. اينكه چقدر در اي��ن زمينه موفق عمل 
كرديم را بايد از بينندگان پرسيد. يك نكته ديگر هم 
هست و آن اينكه لحن و ديالوگ ها در مقام اجرا با آنچه 

من نوشته بودم، امروزي تر شده است. 
در مطالعات خ�ود از چه منابعي اس�تفاده 

كرديد؟
تمام متون دست اول دوره قاجار را ديديم. البته نه متون 
تحليلي، بلكه آنچه به صورت روزنامه، خاطره نويسي يا 
سفرنامه و جود داشت را ديديم. برخي ها مشهور هستند 
و شايد بسياري آنها را خوانده باشند مثل نوشته هاي 
اعتمادالسلطنه، اما ما س��راغ مهجورهايي مثل قصيد 
الملك شيباني هم رفتيم كه شايد كسي نخوانده است. 
همه اينگونه منابع، مطالعه و فيش برداري شد،بنابراين 
لحن و ادبيات آن دوره دس��ت ما بود و مي توانس��تيم 
متن فيلمنامه را قاجاري تر بنويس��يم اما فكر كرديم 
اگر آنگونه بنويسيم، متن و ديالوگ ها براي مخاطبان 
عمومي پيچيده ش��ود به همين دلي��ل طوري متن را 

نوشتيم كه عام بپسندد و خاص پس نزند. 
به نظر مي رسد لحن سريال بيش از آنكه به 
ادبيات دوره قاجار نزديك باشد به ادبيات 
امروزي نزديك است يعني بيشتر به لحن و 

ادبيات امروز متمايل شديد؟
در اجرا تصميم دوس��تان اين ش��د كه براي بعضي از 
ش��خصيت ها كمي لحن را به امروز نزديك تر كنند و 
مقداري امروزي تر شده است، اما اينكه اين چقدر كار 
درستي بوده را بايد خود دوستان و مخاطبان نظر دهند 
و اين براي همه ش��خصيت ها نبوده، بلكه براي برخي 
بوده است. دوستان تصميم گرفتند لحن را براي برخي 
كاراكتر ها س��بك تر بگيرند. البته خيلي هم زياد نبود. 
مي توانم بگويم 95درصد آنچه شما مي بينيد همان متن 
اصلي است. فقط در لحن و اضافه كردن بعضي لغات به 

صورت بداهه خارج از حوزه متن و نويسنده است. 
از اثر نمايشي خاصي هم الهام گرفتيد؟

به هيچ عنوان. هر نويسنده اي خواس��ته يا ناخواسته 
وامدار تمام آثار ادبي و نمايش��ي قبل از خودش است، 
اما اينكه تعمداً بخواهيم مثلًا اثري الگو قرار بگيرد، نه 
اصلًا اينطور نبود، بلكه بر عكس بود. اگر جايي احساس 
مي كردم كه قصه ممكن اس��ت به فضاي قصه ديگري 
نزديك شود تا جايي كه توانستم، سعي كردم اين اتفاق 

نيفتد. گرچه نمي توان در اين خصوص مطلق س��خن 
گفت كه كار تقريباً غيرممكني است. 

بازخورد هاي مردمي تاكنون چگونه بود؟
به نظر من صددرصد افرادي كه به طور معمول تلويزيون 
مي بينند اين سريال را تماش��ا مي كنند. اينكه چقدر 
توانس��تيم مخاطبان جديد جذب كنيم، نياز به آمار، 
نظرسنجي و بررسي علمي دارد، اما بازخوردهايي كه 
تاكنون از روش هاي مختلف مثل فضاي مجازي گرفتيم 
نشان مي دهد ميزان رضايت از سريال نسبت به كارهاي 
مش��ابه بالاتر و بيش��تر اس��ت. طبيعي است هميشه 
نقص ها، محدوديت ها و الزاماتي در اينگونه كارها وجود 
داشته باشد كه مخاطب خاص نپسندد يا حتي نظرات 
متفاوت و گاه متضاد در باره برخي سكانس ها داده شود. 
مثلاً درباره سكانس مراسم عروسي برخي حواشي ايجاد 
شد، عده اي پسنديدند و عده اي مخالفت كردند. جالب 
بود كه در فضاي مجازي خود كاربرها به جاي عوامل 
فيلم پاسخ مخالفان را مي دادند. اينها براي من و عوامل 

اجرا دلگرم كننده بود. 
 چقدر نقش فيلمنامه را در رضايت بينندگان 

از سريال مؤثر مي دانيد؟
من به عنوان فيلمنامه نويس سريال بهتر است به اين 
سؤال شما پاس��خ ندهم، اما به صورت كلي بايد بگويم 
زماني اثري موفق  و با اقبال مخاطب مواجه مي ش��ود 
كه در درجه اول داس��تانش بتواند مخاطب را با خود 
همراه كند. بر اين اساس مي توانم بگويم داستان بانوي 
عمارت موفق شده است مخاطب را با خود همراه كند 
و سرنوش��ت ش��خصيت ها براي مخاطب مهم شود و 
انگيزه پيگيري سريال را داشته باشد. حالا اينكه سهم 

فيلمنامه چقدر است را نمي دانم. 
فيلمنامه خ�وب، هم�راه ب�ا كارگرداني و 
طراحي صحنه و بازيگري خوب بازيگران هر 
مجموعه اي را جذاب مي كند. اين هماهنگي 

را در سريال بانوي عمارت مي بينيد؟ 
به نظر من الزامات و اقتضائات اجرا موجب شده است 
از همه ظرفيت هاي فيلمنامه اس��تفاده نشود. اين به 
معناي ضعف كارگ��ردان يا عوامل اجرا نيس��ت، بلكه 
بخش عمده آن به نظرم دس��ت بس��ته تهيه كننده و 
كارگردان در هزينه ها بوده است. اين موضوع در انتخاب 
بازيگر، طراحي دكور و صحنه يا لوكيشن هم خودش 
را نشان مي دهد. كاري كه بايد به طور مستمر هر شب 
از تلويزيون پخش شود با كارهاي ديگر متفاوت است، 
سرعت بيش��تري نياز اس��ت كه با محدوديت بودجه 
سازگار نيس��ت، اما اين تيم توانس��ت با همين بودجه 
معمولي »بانوي عمارت« را ارائه ده��د كه جا دارد به 
همه عوامل اع��م از كارگردان،تهيه كننده، بازيگران و 
دست اندركاران سريال خسته نباشيد گفت. البته اين 
ارتباطي به مردم ندارد، مردم كه درجريان پشت پرده 
ساخت سريال و بودجه و اينگونه مسائل نيستند. مردم 
محصول نهايي خوب مي خواهند اما من كه در جريان 
ب��رآورد بودجه و س��نگيني كار گروه هس��تم، خيلي 
ايده آليستي به ماجرا نگاه نمي كنم. براي همين با در 
نظر گرفتن همه اين مس��ائل مي گويم كار آبرومندي 
ارائه شده اس��ت. ضمن اينكه بس��ياري از بازيگران به 

نظرم بهترين بازي خودشان را اينجا ارائه دادند يعني 
ما بازي هاي ديگرش��ان را هم ديده بودي��م، اما اينجا 
بهترين و در واقع پذيرفتني ترين نقش زندگي شان را  
بازي كردند و من از آنها ممنون هستم بابت  انرژي كه 
گذاشتند. مي دانم كاستي هايي هم وجود دارد و هميشه 
هست، اختلاف نظر ها بين نويسنده و كارگردان هست، 
اينها هميش��ه بوده و خواهد بود. نويس��نده درخيال 
خود قصه را ديده و زماني كه با واقعيت نمايشي كه به 
تصوير كشيده شده، مواجه مي شود، خيلي از اوقات جا 
مي خورد، چه بسا توقع بيشتري داشته و خيلي جاها 
احس��اس مي كند كه حق مطلب ادا نش��ده است. اين 
چيزها طبيعي اس��ت و مخصوص اين كار هم نيست. 
تا زماني كه آدم مي نويسد و تقديم مي كند به ديگران 
براي ساخته شدن، بايد با اين سورپرايز ها مواجه شود، 
اما به طور كل��ي بايد بگويم كه عوام��ل از عهده كار بر 
آمدند. مسئولان لباس و صحنه و بازيگران خيلي خوب 
ظاهر ش��دند. در مورد فيلمبرداري كار هم بايد بگويم 
كه با توجه به امكاناتي كه در اختيار داش��تند، تصوير 
و نور به نظرم قابل قبول اس��ت و جا دارد به عوامل آن 

تبريك بگويم. 
فيلمنامه شخصيت محور است يا موقعيت محور؟

من هيچ فيلمنامه و كاري را اينطور نمي بينم. اولاً كه 
ما با يك اثر داس��تان گونه مواجه هس��تيم. زماني كه 
ش��ما تصميم مي گيري براي مدي��وم تلويزيون اثري 
داستان گونه بنويسي، اقتضائات خودش را دارد. ديگر 
شما نمي توانيد بگوييد من شخصيت محورم يا ماجرا 
محورم. شما بايد بين شخصيت هايي كه بيننده دوست 
دارد و سرنوش��ت آنها را دنبال مي كند و تركيب آن با 
ماجراهايي ك��ه براي مخاطب هم جذاب باش��د و هم 
غيرقابل پيش بيني، تعادل ايجاد كنيد. در واقع مخاطب 
بعد از تماش��اي چند قس��مت بايد بتواند به نويسنده 
اعتماد كند. به اين معني كه خيالش جمع باش��د كه 
نويسنده مي داند داستان را به كجا ببرد و به كجا نبرد 
و چه اطلاعاتي را به او بدهد. اينها همه باعث مي شود 
من بگويم كار ما هم شخصيت محور و هم ماجرا محور 
اس��ت. تعادل ميان اين دو محور در بستري از واقعيت 
تاريخي كه نياز بوده، در پس زمينه كار گنجانده شده 

است. براي آنكه صرفاً يك اثر داستان گو نباشيم و اداي 
ديني هم به واقعيت هاي تاريخي آن دوره كرده باشيم، 
بايد سؤالاتي ايجاد كنيم كه مخاطب مجبور به تحقيق 
شود. گاهي سراغ گوگل و كتاب ها برود و چيزهايي را 
جست وجو كند تا به يافته هاي جديدي علاوه بر آنچه 
در سريال مي بيند، برسد. بسياري از مخاطب ها رفتند 
جس��ت وجو كردند و مقالاتي در باره ارسلان ميرزاي 
قاجار را مطالعه كردند كه آيا چنين شخصيتي بوده يا 

نه، تا بهتر داستان او را دنبال كنند. 
تجربه كار تاريخي پيش از اين داشتيد؟ 

تجرب��ه كار تاريخ��ي به معن��اي دراماتيكش ن��ه! اما 
طرح هاي زيادي نوشتم. همراه يكي از دوستانم تمام 
آثار دس��ت اول از ابتداي سلس��له صفويه تا پهلوي را 
مطالعه كرديم و حاصل آنها براي من كه در اين حرفه 
فعاليت مي كنم اين است كه فراز هاي مختلفي از تاريخ 
را به شكل طرح سريال و طرح فيلم سينمايي يادداشت 

كردم كه به مرور تلاش مي كنم سراغشان بروم. 
يعني باز هم كارهاي تاريخي به شما سفارش 

شده است؟ 
خير، ايده خود من بود. همين ط��رح بانوي عمارت را 
حدود هشت سال پيش به س��ازمان صدا و سيما ارائه 
داديم، اما هر بار با تغيير مديران اولين سريالي كه كنار 
گذاشته مي ش��د، همين س��ريال بود. باز مدير جديد 
مي آمد مدتي طول مي كش��يد تا ارتباط مي گرفتيم، 
توافقات اوليه انجام مي ش��د باز ب��ا جابه جايي مواجه 
مي شديم. در واقع داس��تان تصويب »بانوي عمارت« 
خودش دراماتيك تر از س��ريال ش��د. به ش��وخي به 
تهيه كننده مي گفت��م طرح ما به دفت��ر هر كس برود 
صندلي اش را از دست مي دهد و اين اتفاق براي رئيس 
س��ازمان هم افتاد، يك بار طرح تا شوراي دفتر رئيس 
وقت سازمان هم رفت كه اين بار خود رئيس سازمان 
عوض ش��د. به هر حال تقدير س��ريال چنين بود كه 
تصويبش سال ها به طول انجامد وگرنه احتمالاً اكنون 
شاهد ساخته شدن ادامه آن هم بوديم. اين را هم بگويم 
كه نام اوليه س��ريال»آهو« بود. به ه��ر حال فصل اول 
سريال اين شد كه مي بينيد تا ببينيم فصل هاي بعدي 
چه خواهد شد. هنوز معلوم نيست اراده اي براي ساختن 
فصل هاي بعدي وجود داشته باش��د. البته جا دارد از 
مديران سازمان تشكر كنم كه بس��يار مدارا و تساهل 

كردند تا كار شكل بگيرد. 
فضاي داستان مربوط به دوره قاجار است. 
اين دوره چه ويژگي هايي داشت كه شما اين 

دوره را انتخاب كرديد؟
سالي كه سريال در آن اتفاق مي افتد، سال 1313هجري 
قمري مقارن با سال 1275 هجري شمسي است. اين 
س��ال از اين جهت اهمي��ت دارد كه مملك��ت بعد از 
50سال سلطنت ناصرالدين شاه قاجار با مرگ او وارد 
دوره جديدي مي شود. سلطنت طولاني ناصرالدين شاه 
موجب ايجاد تعادل نسبي در جامعه شده بود. با مرگ 
ش��اه ناگهان  خلئي به وجود مي آيد و به نوعي جامعه 
دچار شوك مي ش��ود. تا مردم به دوران جديد عادت 
كنند طول مي كش��د. در واقع جامعه آماده تحولات و 
نگرش هاي جديدي مي شود تا اينكه به دوران مشروطه 

مي رسيم و مطالبات عدالتخواهانه مردم شكل مي گيرد. 
واقعاً محقق شدن مش��روطه با وجود ناصرالدين شاه 
امري بسيار دور از ذهن به نظر مي رسيد. با كشته شدن 
ناصرالدين شاه خيلي چيزها تغيير كرد و بسياري فكر 
كردند مي شود در دوره جديد س��راغ مطالبات جديد 
رفت و از شدت ظلم، جور،ستم و فسادي كه در واقع در 
جاهاي مختلف بر مردم اعمال مي شد،رهايي يافت. ايده 
تغيير شكل مي گيرد، لذا اين دوره براي داستان نويسي 
جذاب مي شود. ضمن اينكه اينها پس زمينه داستان 
ما هستند و ما با  اثري كه تم اصلي آن عشق به خانواده 
و نظاير آن است روبه رو هستيم و خيلي سراغ تاريخ و 
وقايع جدي تاريخي نرفتيم، اما تأثيركشته شدن شاه 
بر زندگي شخصيت هاي قصه را روايت كرديم. جشن 
تاجگذاري را مي بيني��د كه آدم هاي قص��ه منتظرند 
ببينند در اين دوره تكليف شازده ارسلان چه مي شود؟ 
آيا به مقام و منصبي مي رس��د يا نه؟ و ما به بهانه اينها 
بحث هاي ديگري هم مطرح كرديم مثل اينكه شايسته 
س��الاري حاكم نبوده اس��ت. روابط بين آدم ها، وجود 
رشوه و امثال اينها در واقع درهم تنيده شد. در يك درام 
عشقي و خانوادگي كه در داستان با آن مواجه هستيم، 

مسائل ديگر را هم مطرح كرديم. 
زنان در فيلمنامه شما دقيقاً چه جايگاهي 
دارند؟ كلمه ضعيفه را زياد مي شنويم. آن 
هم در ميان زنان طبقه اش�راف درحالي كه 
در همان دوره زن�ان قدرتمندي مثل مادر 

ناصرالدين شاه حضورداشتند. 
من بايد تصميمي مي گرفتم كه زن��ان قصه من فعال 
باشند يا منفعل؟ نشان دادن همه زنان به صورت كاملًا 
فعال و تصميم گير واقعي نب��ود. اين در آن دوره اتفاق 
نيفتاد. تصوير كليشه اي زن س��تمديده و منفعل هم 
تصوير جذابي نبود. حتي اگ��ر در آن دوره، زنان با اين 
ويژگي زياد بوده باش��ند، براي شخص من ارائه كردن 
چنين تصويري از زنان جذابيتي نداشت، بلكه كراهت 
هم داش��تم كه چنين تصوي��ري ارائ��ه دهم،بنابراين 
س��عي كردم تعادلي بي��ن واقعيت تاريخ ب��ا ايده هاي 
خود و انتظارات بيننده ايجاد كنم. بالاخره بسياري از 
ببيندگان سريال، زنان هستند كه مي خواهند تصوير 
زن را در آن دوره ببينند و جاهايي هم الگوبرداري كنند.

از آنجايي كه يكي از كاركردهاي رس��انه و آثار هنري 
الگودهي است بر اين اساس تلاش كردم زناني را نشان 
دهم در حالي كه با محدوديت هاي مختلف اجتماعي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند اما منفعل و ظلم پذير هم 
نيس��تند و تا جايي كه واقعيت آن دوره اجازه مي دهد 
مي توانند پيش بروند و تغييراتي در سرنوش��ت خود 
ايجاد كنند. اين تم را چه در زنان اشراف زاده و تاجرزاده 
مثل افس��رالملوك و فخر الزمان و چه در دختري كه 
ما از طبقه فرودست جامعه نش��ان مي دهيم در واقع 
كاراكتر»آه��و « مي بينيم. تلاش ك��ردم در واقع اين 
تعادل را برقرار كنم. نه آنقدر فعال كه باورپذير نباشد 
و نه آنقدر منفعل ك��ه تأثير منفي ب��ر جامعه بگذارد. 
تصويري از زني به آنها پيشنهاد بدهد كه دنبال ترقي 
، علم آموزي و تغيير سرنوش��ت خودش اس��ت. سعي 
كردم بيشتر تعادل برقرار كنم، اما اينكه زن ها در فيلم 
ضعيفه خطاب مي شوند بيان واقعيت است. اين در آن 
دوره وجود داشته اس��ت. نه تنها در آن دوره، بلكه در 
دوران  بعد هم داريم. شايد هنوز هم طبقات و اقشاري 
در جامعه هس��تند كه به زن به عنوان جنس دوم نگاه 
مي كنند. كاراكترهاي من كه نمي توانند دروغ بگويند 
و طبق آموزه هاي فعالان بخش زنان حرف بزنند. اين 
در تناقض با بس��تر تاريخ��ي فيلم خواهد ب��ود. باز در 
لفظ براي من مهم نبود چون در لفظ اين اتفاق افتاده 
اس��ت، اما در محتوا مهم تر بود كه آن تصوير منفعل از 
زنان ارائه نش��ود. زنان قصه كساني نيستند كه تسليم 
سرنوشت شان باش��ند. آنها به اندازه ميداني كه براي 
بازي كردن برايشان فراهم است، هم در سرنوشت خود 

و هم در سرنوشت قصه مشاركت مي كنند. 
انتظار داريد در پايان پخش اين سريال چه 

اتفاقي بيفتد؟ 
به عنوان يكي از عوامل اين پروژه س��ريالي آرزو دارم 
آنچه به تصوير كشيده شده است، با تمام نكات مثبت 
و نقدها توانسته باش��د اثر مثبتي هر چند كوچك در 
جامعه ايجاد كن��د. اميدوارم مخاطب��ان اين حس را 
نداشته باشند كه وقتش��ان را با ديدن اين سريال تلف 
كرده اند و در پايان سريال از آن راضي باشند و به عنوان 
اثر ماندگار در ذهن آنها باقي بماند. آرزوي ديگر من اين 
است كه اين سريال بستري فراهم كند تا بيشتر شاهد 

ساخته شدن آثار تاريخي از ايران باشيم.
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به نظر من صددرصد افرادي كه به طور 
معمول تلويزيون مي بينند اين سريال را 
تماشا مي كنند. اينكه چقدر توانستيم 
مخاطب�ان جديد ج�ذب كني�م، نياز 
به آمار، نظرس�نجي و بررس�ي علمي 
دارد، اما بازخوردهايي ك�ه تاكنون از 
روش هاي مختلف مثل فضاي مجازي 
گرفتيم نشان مي دهد ميزان رضايت از 
سريال نسبت به كارهاي مشابه بالاتر و 

بيشتر است

 »بانوي عمارت« مردم را 
به مطالعه تاريخ تشويق كرد

 گفت وگوي » جوان« با نويسنده  سريال بانوي عمارت 
كه اين شب ها از تلويزيون پخش مي شود

   سارا نيكويی
»بان�وي عمارت« س�ريالي اس�ت ب�ه كارگرداني 
عزيزالله حميدنژاد كه اين ش�ب ها از شبكه سوم 
س�يما در حال پخش اس�ت و مخاطب�ان زيادي را 
به خود جذب كرده اس�ت. گفت وگوي »جوان« با 
احسان جوانمرد، نويسنده اين سريال را مي خوانيد. 

 فرصت هاي ايران براي تبديل شدن 
به قطب گردشگري سلامت منطقه

 شبكه علمي كشور
 به كمك گردشگري سلامت مي آيد

  محمدصادق عابديني
برگزاري دهمين نمايشگاه گردشگري پارس در شيراز فرصت خوبي 
براي محك خوردن توانمندي كشورمان در تبديل شدن به قطب 
گردشگري سلامت در منطقه بود. امكانات و زيرساخت هاي پزشكي 
در ايران، همراه قيمت مناسب ارائه خدمات درماني دركشورمان 
باعث شده اس�ت علاوه بر كش�ورهاي همس�ايه، از كشورهاي 
اروپايي و آفريقايي نيز بيماراني براي درمان به ايران سفر كنند. اين 
سفرهاي درماني مي تواند با برنامه ريزي صحيح، به منبع درآمد 
مطمئني براي كشورمان تبديل ش�ود و گردشگري سلامت را به 
يكي از سودآورترين فعاليت هاي حوزه درمان توريسم تبديل كند. 

   نمايشي از توانمندي هاي قطب پزشكي كشور
دهمين نمايشگاه گردشگري پارس، هفته گذشته با حضور معاون 
رئيس جمهور در ش��يراز آغاز به كار كرد. اين نمايش��گاه كه در 
فضايي به ابعاد 17 هزار متر مربع و در سه سالن نمايشگاهي برگزار 
مي شد، ميزبان 10 استان كشور و شش كشور خارجي بود. يكي 
از سه سالن اصلي اين نمايشگاه نيز به طور اختصاصي به توريسم 
سلامت اختصاص داده شده بود.  مصيب اميري، مديركل ميراث 
فرهنگي استان فارس، درباره برگزاري اين نمايشگاه گفت:علاوه 
بر فارس، استان هاي خراس��ان رضوي، همدان، اصفهان، تهران، 
آذربايجان غربي و شرقي، مركزي، سمنان و منطقه آزاد چابهار در 
غرفه هاي صنايع دستي به معرفي دستاورد هاي گردشگري خود 
پرداختند و نمايندگان گردش��گري كشور هاي عمان، سنگاپور، 
تركيه، هند، اندونزي و امارات نيز براي ارائه امكانات گردشگري 

در اين نمايشگاه حضور داشتند. 
رويكرد اصل��ي دهمين نمايش��گاه گردش��گري پ��ارس، بحث 
گردشگري سلامت بود و از آنجا كه شيراز يكي از قطب هاي مهم 
پزشكي در كشور است پرداختن به توريسم سلامت در اين استان 

بيش از ساير استان هاي كشور، اهميت پيدا مي كند. 
اميري درباره پرداختن به گردش��گري س��لامت در نمايش��گاه 
پارس  اظهار داش��ت: از آنجا كه موضوع گردش��گري س��لامت 
يكي از اولويت هاي اصلي گردش��گري اس��ت، تلاش شده است 
عوامل تأثيرگذار بر توسعه گردشگري سلامت از جمله خدمات 
بيمارستان ها، ايرلاين ها و اقدامات معاونت صدور رواديد وزارت 
خارجه در يك سالن براي آشنايي علاقه مندان به صورت تخصصي 
به نمايش گذاش��ته ش��ود.  آش��نايي فعالان حوزه گردش��گري 
سلامت با پتانس��يل هاي مراكز درماني كشور و همچنين فراهم 
كردن فضايي براي آشنايي دست اندركاران اين بخش از صنعت 
گردشگري از مهم ترين اهداف برگزاري اين نمايشگاه عنوان شده 
است. نمايشگاه امسال با مشاركت شبكه علمي كشور برگزار شد. 
سادينا آبايي، رئيس اپراتور شبكه علمي كشور گفت: اين شبكه به 
دليل عجين بودن با حوزه هاي بيمارستاني و دانشگاهي، مي تواند 
نقش پر رنگي در ايجاد اشتغال در استان ها داشته باشد. آبايي با 
اشاره به اينكه ايران دچار جنگ اقتصادي است، افزود: ما به عنوان 
بخش خصوصي در كنار دولت هستيم، زيرا ايران و نظام جمهوري 
اسلامي براي ماست.  رئيس اپراتور ش��بكه علمي ايران  گفت: ما 
به عنوان عضوي در ح��وزه فناوري اطلاعات طرح��ي در زمينه 
گردش��گري س��لامت آماده كرده ايم كه اميدواريم بدون ايجاد 
سختي آن را پيش بريم؛ چراكه ما مي توانيم گردشگري سلامت را 
با داشتن زيرساخت هاي فناوري  اطلاعات به نقطه اي برسانيم كه 

براي كشور مفيد باشد و در دنيا به آن بها دهند. 
وي وجود گس��تره ف��راوان متخصصان، جايگاه مناس��ب كيفي 
تجهي��زات درمان��ي و توليدكنندگان س��رآمد در كش��ور و نرخ 
براب��ري ارز در مقابل ريال را ج��زو مزيت هاي اصلي كش��ور در 
بحث گردشگري س��لامت عنوان كرد و  گفت:شبكه علمي ايران 
ارائه كننده خدمات چهارگانه تسهيل گري و مديريت چرخه در 
عملياتي ش��دن طرح ملي گردشگري س��لامت با بهره مندي از 

زيرساخت هاي فناوري اطلاعات است. 
آبايی با تأكيد بر گس��ترش و ترويج توريسم س��لامت در كشور، 
ارتباط پزشكان داخلي با بيمارستان هاي ديگر كشورها را از جمله 
رويكردهاي خارجي كمك كننده به حوزه گردش��گري سلامت 
در ايران برشمرد و بيان كرد: وجود ايرانيان مقيم خارج از كشور 
ظرفيت بالايي براي ما محسوب مي شود كه با استفاده از حضور 

آنان مي توان اين مقوله را رونق و گسترش داد. 
ايران در حالي به دنبال گس��ترش بازار گردشگري سلامت است 
كه كشورهاي همسايه مانند تركيه با سرعت بالايي در حال جذب 
مشتريان بالقوه خدمات درماني ايران است. نبود شبكه بازاريابي 
در كشورهاي همسايه يكي از بزرگ ترين مشكلات ايران در بحث 
گردشگري سلامت اس��ت كه هنوز دولت نتوانسته است زمينه 

اينگونه فعاليت ها را در كشورهاي همسايه فراهم كند. 
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